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                , الليل    تردد نسب لتحديد السودانية النوبة قبيلة في تحليلية وصفية دراسة  هذه

لنظام       االظاهري الريصي    (ABOوالشكل كيل    Kpbو  Kpaو)     Dوالعامل نظام  في

يونيو.     (      وحتي ابريل من شهور ثلثة الدراسة الدراسة ) .  2007استغرفت هدفت  م

الخري            القبائل و بينها التداخل مدي لتحديد القبيلة لهذه معلومات قاعدة  لتكوين

سحب      .       الذين الشخاص من الموافقة اخذ بعد الدم نقل عمليات في منها  والستفادة

عينة      ,      ,     مائة تجميع تم االبحث باهداف احاطتهم تمت و الوريد طريق عن الدم  منهم

سعته     .        وعاء في العينات تجميع تم بينهم قرابة صلة لتوجد يحتوي  2.5بحيث  مل

تسمي       (  الدم لتجلط مانعة مادة لمعرفة).       EDTAعلي ذلك العينات جميع فحص  تم

لنظام       الظاهري الشكل و الوظيفية ريقة `    ABOالزمر ط دام باستخ الريصي ـوالعامل  ـ

ل          ( ميج ديثةتس ح طريقة استخدمت الكيل لنظام و ـــــاالشريحه ــ  )gel Techniqueـ

ل(   ).           القبا و القبيلة ذه ه بين التشابه نسب تحديد م ت د ولق النفاذية ـمانعة ـ ـ  ـ

    . للتشابه       رد اك انونج ةق ريبواسط دولالخ ودانيةوال ـالس ـــ ـــ ــ ـ ـ ـ ـ

الوظيفية     الزمرة التابعة           ABO   ان دم الوظيفيةلل الزمر تردد نسبة ان دراسة نتائجال ــــــواظهرت ــــــ  

 لنظام

(  AB  هي   الوظيفية    الزمرة كانت 14وقد %) B 28ثم ,( %)  A بنسبة%)    56تليها  ( ترددا الكثر كانت  

O  

شيوعا   الكثر Rh(D) كانت الوظيفية         .(  الزمرة ان نجد الريصي العامل نظام تردد%)  3وفي القل  

   بنسبة

ترددا   القل الوظيفية    (Kpa) هي الزمرة ان Kell (Kpa and Kpb)  نجد كيل    . ( نظام بنسبة%) 95في   

ة%) ),      (0.00بنسبة  وظيفي ال رة زم ال ان د نج ا ـبينم ـ ـ ـ ـ بة)      (Kpbـ بنس رددا ت الكثر ي ــه ــ ـ

هو%)       100 ترددا الكثر كيل لنظام الظاهري الظاهري+)        .Kp(a-bوالشكل دالشكل ج ن م ل ا ــبينم ـ ــ  ـ
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Kp (a+b          (-لنظام الوظيفية الزمر في تشابه هنالك ان ونظام     ABOنجد الريصي  بين Kellوالعامل

هذه               بين يكونبسببالتزاوج قد السودانيةالتيتعيشفيمنطقةجغرافيةواحــدهوهذا  القبائل

وعدمالتقيد ,             ,  يكونبسببالتجول يمكنان وانالختلفالذيوجدفيبعضالقبائل  القبائل

  . محدودة   جغرافية بمنطقة

        This prospective and analytical study, aimed to determine the 

frequency of ABO, Rh (D) and Kell ( Kpa and Kpb ) antigens , and 

phenotypes, among ElNuba  Sudanese tribe. Also aimed at established 

ABO, Rh (D) and Kell ( Kpa and Kpb ) blood group baseline data for this 

Sudanese tribe to determine the interaction between this tribe and other 

Sudanese tribes which will be useful in the blood transfusion, The study 

was conducted during three months (April to June, 2007), Following 

informed consent, a total of hundred venous blood samples were 

collected from unrelated individual into 2.5 ml EDTA containers. All 

samples were tested for ABO, Rh (D) and Kell (Kpa and Kpb) by using 

immune-diffusion gel technique for Kell, and, slide method for ABO and 

Rh (D).The antigens and phenotypes were determined. Similarities 

between this tribe and other Sudanese tribes and with other countries 

were calculated using Jaccard's coefficient of similarities. 

   The results obtained showed that, The O group  was most common 

frequently occurred  ( 56% ) , followed by   group  A ( 28%) group B was 

found ( 14% ) and least common was group AB ( 3%) .The frequency of 

the Rh ( D) was most common frequently occurred  ( 95% ) .the 

frequency Kpa antigen  was least frequently  ( 0.00% ),while  Kpb was 

highest common frequently  ( 100% ) , The  phenotype Kp(a+b-)   was 

not found in this study. There was a marked  similarities  between the 
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Sudanese tribes that lived in same geographical area this could be due to 

intermarriage , while the difference that seen in some tribes could be most 

probably due to the wandering nature of these tribes.  
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